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Komuniste je čutiti povsod
■■■■a

Na /boru komunistov Beti v 
juniju je bila podana ocena poli
tičnih, samoupravnih in gospo
darskih razmer za obdobje od 
10. februarja do 31, maja 1975. 
Poročali so vsi sekretarji iz 
TOZD in DSSS, na zboru pa so 
bili prisotni tudi predstavniki 
občinskih forumov. Priznati 
moramo, da so bila poročila se

stavljena, kot še nikoli doslej in 
če povzamemo iz njih glavne 
misli, bi jih lahko strnili v ugo
tovitev. da je bilo v tem času 
veliko storjenega ter da so sc 
komunisti angažirali domala na 
vseh področjih. Od februarske
ga sestanka sem, ko je bilo ugo
tovljeno. da komunisti niso bili 
v preteklosti kdove kako delov-

j j So lidarnost na izpitu

S iti lačnega ne razume, 
tudi če je bil nam nedavno 
lačen. Tako so rekli naši 
očetje in še vedno je tako.

Za nedavno akcijo uvedbe 
krajevnega samoprispevka bi 
lahko dejali tudi, da je  bila 
neke vrste preizkusni kamen 
naše solidarnosti. K ot že to 
likokrat prej so naši delavci 
in občani uspešno opravili ta 
izpit, saj je kar 79 odstotkov  
vseh občanov glasovalo za 
to, da tudi v prihodnje hitre
je  korakamo iz zaostalosti.

Vseh, k i so v BETI zapo
sleni in imajo družbena sta
novanja, pa sc referenduma 
niso udeležili, je okoli dvaj
set. Družbeno-političnim or
ganizacijam, še zlasti sindi
katu priporočatno, da si ta 
spisek ogledajo; dobijo • na 
občinskem  svetu zveze smJi- 
katov.

To sicer ne pomeni, da so 
vsi, ki imajo družbeno stano
vanjc, pa niso glasovali za sa
moprispevek, zaposleni v to 
varni BETI. vendar izostanki

Zal so na tem  izpitu  padli 
mnogi, k i imajo polna usta 
solidarnosti, kadar upajo na 
pom oč.

Ko smo analizirali odsot
nost na zadnjem referendu
mu za uvedbo krajevnega sa
moprispevka, smo bili nema
lo presenečeni, da se refe
renduma ni udeležilo lepo 
število tistih, k i imajo dobre 
službe, solidna družbena sta
novanja in vse, kar sodi k 
nadpoprečnemu osebnemu 
in družbenemu standardu. 
Glasno je  treba povedati tu
di to, da niso pripravljeni 
pomagati svojemu bližnjemu 
celo tisti, k i so nedavno do
bili stanovanja iz solidar
nostnega sklada.

niso tako številni. To pa je  
povod, da smo se odločili se
znaniti delavce tovarne BE
TI, da vsi, k i so bili v pretek
losti deležni vaše solidar
nosti, tega ne zaslužijo.

Tudi za osnovne organiza
cije zveze kom unistov bi bi
lo poučno analizirati odsot
nost na glasovanju za samo
prispevek, morila bi laže 
ocenjevali nekatere druge 
postopke svojih članov.

Vsem pa, k i menijo, da 
krajevni samoprispevek in 
podobne solidarnostne akci
je  niso njihova stvar, pripo
ročamo, da ponovno pogle
dajo tudi tisto stran, kjer so 
napisane dolžnosti člana na
še socialistične družbe.

M AKS KOLEŽNIK

ni in na katerem so sprejeli skle
pe in stališča, se je slika spreme
nila.

Komunisti v Beti so v lem 
obdobju rešili marsikateri med
sebojni nesporazum, v nekate
rih TOZD so na novo organizi
rali vodstva, delo pa naslonili na 
zdrave in nezdraharske temelje. 
Na zboru pa ni bilo slišati le po
zitivnih ugotovitev, ampak so 
komunisti trezno ošvrknili stva
ri. ki še ne stoje tako, kot je 
bilo začrtano oziroma dogovor
jeno.

Na zboru je bilo veliko pove
danega o kadrovski politiki, o 
reševanju žgočih stanovanjskih 
vprašanj, o delu samoupravnih 
organov, o varčevanju, o infor
miranju, o družbeno-političnih 
organizacijah in njihovem delu 
v tovarni. Pa še o tem in onem. 
Razprava na zboru je bila živa 
in vsi so si bili enotni v ugoto
vitvi, da je treba začrtano in za
četo pot nadaljevati, da se mo
rajo komunisti v Beti bolj po
svetiti proizvodno tehnološkim 
problemom.

Omembe vredno iz tega raz
dobja je tudi to, daje  dobilo 9. 
maja članske izkaznice devet 
novih članov ZK. V tej smeri 
bo treba narediti več, kajti mla
di, ki niso člani ZK, premalo 
vedo o tej organizaciji in naj
večkrat je prav to vzrok, da se 
ne vključujejo. Ako smo posve
tili več pozornosti dek om in 
njihovemu samoupravnemu 
izobraževanju, bi morala osnov
na organizacija poskrbeti za 
svojo popularizacijo preko dela, 
a tudi morda s pomočjo semi
narjev, razgovorov.

Tovariš Jože Mozetič, sekre
tar občinskega komiteja ZK 
Metlika, je izrazil zadovoljstvo 
ob večji angažiranosti komuni
stov v Beti, pohval pa ni manj
kalo tudi na medobčinskem 
svetu ZK v Novem mestu. Vse
kakor pa izrečene pohvale ne 
smejo uspavalno delovati na 
članstvo ZK v Beti.

T. G.

Velikokrat takole po se
stankih slišim: „Gledati m o
ramo predvsem na navadne 
delavce. Ti imajo najmanjše 
osebne dohodke." N e mi
slim govoriti o denarju, 
ampak me tokrat bolj zani
ma, kdo so to „navadni de
lavci", saj ne morem odgnati 
misli, da imamo potemta
kem  tudi nenavadne delavce, 
super delavce in morda celo 
ljudi, k i se ne prištevajo med 
delavce ali pa jih delavci ni
majo za svoje. Tudi sc mi 
zdi, da označba „navaden 
delavec" nosi s seboj nekaj 
negativnega v smislu zmanj
ševanja vrednosti, da je torej 
,.navaden delavec" izhodi
šče, najnižja točka, k i ji po 
pomenu in plačilu slede bolj 
spoštovane in bolje plačane 
funkcije. Izraz „navaden de
lavec" pa mi zveni ž e  nekoli
ko poniževalno, žaljivo, po 
mojem je  ostanek preživelih 
odnosov in naše miselnosti, 
k i pa še živi.

Navaden 
delavec

Tudi me moti, ko slišim: 
„To smo dolžni storiti zara
di delavcev. Delavcem mora
mo dati več pravic. “ In tako 
dalje. Zato se sprašujem, 
kdo so ljudje, k i so dolžni to 
in ono storiti delavcem ali 
zaradi delavcev. Potrebuje 
torej delavski razred svoje 
zagovornike, vzgojitelje? 
Menda nismo v otroškem  
vrtcu?

Za uho, dušo in srce so 
boleči prav tako nazivi: višji, 
nižji ali pa nadrejeni, podre
jeni. Navsezadnje smo vsi de
lavci, k i stremimo k lepšemu 
danes in boljšemu jutri. Če
mu bi se potem  trapili z  vi
sokostjo ali podrejenostjo? 
Imamo enake pravice in kar 
je  tudi važno: enake dolžno
sti. In  iz opravljenega dela 
izhaja naš obstoj, naše spo
štovanje, naši odnosi, k i pa 
naj ne bi bili hlapčevski. 
Hlapčevstvo pa se razrase le 
v tolikšni meri, kolikor sami 
dovolimo.

T. G.

A
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Dopustovanje je  vražja 
reč. Človek razpusti živce, 
pošlje možgane na pašo in se 
vda nepopisnemu lenarjenju, 
misleč da se bo tako naj
bolje odpočil. Če smo na 
m oiju, se po cele dneve cma
rimo na soncu, se zvečer od
pravimo kegljat, vmes se ga 
pa nekajkrat nalezemo, da bi 
rekli mački botra. To so člo
vekovi’ ventili, skozi katere 
se cedi celoletna napetost 
živcev, stalno tekanje in pe
hanje. Med dopustom se radi 
zavlečemo stran od znanih 
obrazov, ker se jih preko le
ta dovolj nasitimo. Slišal 
sem govoriti delavce: ,,D abi 
šel v Sečo? Mi še na pamet 
ne pride! Še na dopustu 
bom gledal iste ksihte. Kaj 
še!“

In ne gredo v naš dom, 
kjer pa je prav prijetno in 
prijazno in mirno, le kje 
kakšen otrok beži pa tranzi
storski sprejemnik si naravna 
kdo malo bolj glasno, kot si 
to  lahko privošči v bloku, 
doma. Do morja pa tudi ni

Dopust
tako presneto daleč, da se 
ne bi tjakaj odvlekli peš, če 
že fička ali kakšne druge 
škatle ne premoremo. Naj- 
brže smo že malce preveč 
razvajeni, toda verjemite mi, 
da za štirideset dinarjev dne
vno (to  je pension za naš 
dom) vas drugje niti gledati 
ne bi hoteli, kaj šele, da bi 
vam dali dobro jesti in da bi 
za vami pospravljali zm ečka
ne in umazane rjuhe.

Potem nekateri ostanejo 
doma, se popoldne namaka
jo v Kolpi v dobri veri, da 
niso zagonili v vražjo mater 
toliko denarja kot tisti, ki 
jim buta v usta slana voda in 
jih ob obali slačijo iz kože 
nenasitni gostilničarji, turi
stični delavci in drugi, od tu 
rizma živeči individuumi. 
Spet drugi izkoristijo dopust 
ob nujnem delu pri gradnji 
bajte, da se potem vsi izmoz
gani vrnejo na delo in nato 
pričnejo dopust v pisarni ali 
kje za strojem.

Različna so naša dopust
niška pota! Ampak nenazad
nje so dnevi dopusta name
njeni aktivnemu odmoru; v 
tem času naj bi si pridobil 
človek energije za delo, ki ga 
čaka do drugega dopusta, ne 
pa da se po letovanju privle
čemo na delovno mesto kot 
pretepeni cucki, jezni nase 
in na ves svet. Sodelovanje z 
mrkimi ljudmi ni stvar, zavo
ljo katefe bi človek skakal 
od navdušenja v zrak. j  q

Pod besedo dogovarjati se, si 
predstavljam dva enakovredna 
partnerja, ki po skupnem pre
udarku odločita, kaj bosta 
skupno storila v bodočnosti 
oziroma, kako bosta najpamet
neje skupno porazdelila denar, 
ki ga prispevata oba ali samo 
eden od njiju. Če pa se hočeta 
dva pam etno in pošteno dogo
voriti, morata o stvari, o kateri 
se dqgpvarjata, enako vedeti. 
Med njima mora vladati zaupa
nje in poštena igra.

Imanh občutek, d a je  šlo leto
šnje dogovarjanje o splošni po
rabi v občini Metlika mimo ti
stih, ki prispevajo denar za tak
šno porabo, torej mimo delav
cev. Tisti, ki so bili za takšno 
dogovarjanje zadolženi, so obšli 
neposredne proizvajalce zaradi 
časovne stiske, ki je nastala za
voljo nejasnosti okrog stopnje 
prispevkov od bruto osebnih 
dohodkov. Roki za izvedbo vse
ga, kar spremlja tako dogovarja
nje, so bili letos podobni pred
napetemu betonu, zadevo pa je 
bilo treba „dokrajčiti“ do tega 
in tega v mesecu. Vse je bilo na
rejeno v naglici. Vsi se zaveda
mo, da brez šolstva, otroškega, 
socialnega in zdravniškega var
stva ne moremo biti, ni pa ta 
nujnost tudi vzrok, da delavci 
ne bi imeli priložnosti povedati 
svoje besede, se seznaniti s pro
grami teh interesnih skupnosti, 
z njihovimi težavami, načrti in 
potrebami!

Odločitve smo velikokrat pri
morani sprejemati na hitro in 
včasih tudi pod morečim ,,pri
tiskom” . Mislim na pritisk, k ije  
vse bolj pogost:

če tega ne sprejmemo, bomo 
izgubili to in to, bomo nazado
vali, ne bomo mogli izpeljati te
ga in tega, ne bomo dobili tak
šnih ali drugačnih sredstev. In 
tako dalje. Res pa je tudi, da se 
včasih valjajo nekateri materiali 
po predalih najrazličnejših pi
sarn in odgovorni v zadnjem hi
pu sprevidijo, da je zadnji rok 
dati gradivo v razpravo in kon
čno v potrditev.

Časa za trezen premislek je 
tako zelo malo, neposredni pro
izvajalci pa dobe nehote obču
tek, da gre za izsiljevanje skle
pov in končno se porodi tudi 
misel, ki jo je vse pogosteje sli
šati med delavci: le kaj naj raz
pravljamo, ko pa je že vse prej 
določeno. To je občutek priti- 
snjenosti ob zid, ki ima za po
sledico molk in končno nezani
manje in negodovanje, a tudi 
občutek nepotrebnosti. Marsi
kaj obtiči v predalu zaradi obili
ce gradiva.

Nek občinski funkcionar mi 
je povedal, da prebira gradivo 
za nazaj, ker navsezadnje ne 
more sproti brati in reševati ko
ličine prispele pošte. Že tako 
da je preveč časa v pisarni, kot 
sicer zahteva narava njegovega 
dela.

Gotovo je nekaj: v bodoče se 
bomo morali pogovarjati o splo
šni porabi veliko prej kot smo 
se letos. Če pogledamo na kole-

V naši delovni organizaciji, v 
njenih osmih TOZD in v DSSS, 
združuje svoje delo približno 
1450 delavcev. Naj večje število 
teh so domačini, ni pa majhno 
število tistih, ki so doma iz so
sednje oz. drugih republik. Ta
ko imamo v podjetju pripadni
ke skoraj vseh naših narodov in 
narodnosti. Med nami vlada 
harmonija, bratstvo in enot
nost, kar moramo še v naprej 
negovati, saj ne smemo pozabi
ti, da smo bratstvo in enotnost 
plačali z ogromnimi žrtvami.

Človeški medsebojni odnosi, 
urejeni in skladni, so najlepša 
vizija humanističnega in sociali
stičnega pogleda na svet. To je 
teorija. Žal pa večkrat ni vse ta
ko. Stvar človeških odnosov je 
v resnici izrazita funkcija člove
ške in družbene zavesti. Kjer jo 
srečamo, najdemo sproščenega, 
zadovoljnega in bogatega člove
ka — delavca. Medtem ko člove
ški odnosi življenje gradijo, ga 
nečloveški podirajo.

Delo v temeljni organizaciji 
združenega dela oz. v delovni 
skupnosti skupnih služb ni sa
mo vsakodnevno fizično in 
umsko delo v tovarni ali v admi
nistraciji, temveč tudi in pred
vsem delo, ki pomeni dobre ali 
manj dobre medsebojne odno
se. Je usklajevanje delovnega 
procesa in nadgradnja človeka. 
Namreč, delavec -  samouprav - 
ljalec ni avtomat, temveč 
ustvaijalec in kovač boljšega ju 
tri.

Industrijska psihologija nas 
uči, da so medsebojni odnosi v 
delovnih skupnostih zelo po
memben dejavnik v proizvodnji. 
Vzdušje v delovni organizaciji 
ustvarjamo mi, delavci samo
upravljala in tako naši odnosi, 
sproščeni veseli in prizadevni v 
delu in v tovarištvu, v medse
bojni pomoči in zaupanju ve
dno ustvarjajo boljše rezultate 
kot nezainteresiranost, odtuje-

dar, vidimo, da smo zakoračili v 
drugo polovico julija. Pred nami 
so dopusti. Spočiti bi morali ta
koj planirati za leto 1976. Le 
tako bodo naši dogovori resni
čno potekali po samoupravni 
poti. Tako je tudi prav: tisti, ki 
ustvarja sredstva, naj z njimi tu
di razpolaga. Vsakršna druga
čna odločitev bi bila tuja naši 
ureditvi in bi jo  le-ta izpljunila.

TONI GASPHRIČ

nost in naostreni, s sumi in zavi
stjo obremenjeni odnosi.

Cilj nas vseh je razvijati zdra
ve medšebojne, tovariške in sa
moupravne odnose. K temu la
hko vsi veliko doprinesemo s 
stalnim razvijanjem tovarištva, 
ki je  tako lepo povezovalo bor
ce NOV ne glede na to, kje so 
se bojevali, vplivamo na počlo
večenje medsebojnih odnosov 
in pospešujemo socialistično 
preobrazbo naše družbe. To 
hkrati pomeni večjo sprošče
nost, ustvarjalnost in zavest, ve
čji čut odgovornosti in želje, da 
se vsi problemi rešijo lahko sa
mo s skupnimi napori. Končno 
pa pomeni to seveda boljše po
slovne rezultate in izboljšanje 
osebnega in družbenega stan
darda slehernega delavca naše 
delovne organizacije.

Z.  D.

Soseska  
pomoč

Na sestanku odbora RK BE
TI je bil predlagan odbor za so
sesko pomoč. V odboru bodo 
iz TOZD kodranka in volna: 
Marica Ivičič in Vilma Slobod
nik, TOZD barvarno bo zasto
pala Kristina Kočevar, TOZD 
konfekcijo Jasna Avguštin in 
Marija Avguštin, DSS pa Jožica 
Vandot, Nada Novak in Anica 
Kočevar.

Odbor bo imel precej dela. 
Med drugim bo moral spremlja
ti življenje in razmere naših 
upokojencev. Na naslednjem se
stanku bomo sprejeli program 
dela, v katerem bo določeno, 
kako bomo pomagali ostarelim 
ljudem, ki so nekoč pridno de
lali, a zdaj ne morejo več in po
trebujejo pomoč mlajših.

VILMA SLOBODNIK

Medsebojni odnosi



Navdušeni nad Belo krajino

— Najprej sapio pozdrav
ljaš. Nato pozdravljaš in od- 
zdravljaš in končno samo 
odzdravljaš.

— Že večkrat sem videl 
ustavljati avtomobile s tuji
mi registrskimi tablicami 
pred samopostrežno trgovi
no ali na stičišču Ceste b rat
stva in enotnosti s cesto za 
Drašiče. Tujci so zmedeni, 
ker ne vedo, kam zapeljati 
za Novo mesto oziroma 
Karlovac. Bi bilo tako težko 
postaviti velike in vidne 
table? Zmeda na križiščih 
bi bila tako veliko manjša.

— Zelo malo je reklamnih 
tabel, ki bi opozarjale turiste 
na gostinske objekte: na ho
tel Bela krajina, na Gostišče 
na Dragah, na gostišče Vese
lica, na restavracijo in kopa
lišče na Kolpi. Privatni go
stilničarji so v tem veliko 
bolj iznajdljivi in gospodar-

Drobne
pa

žgoče
ni. Gostilničar Nikola Bado
vinac, na primer, je postavil 
celo štiri reklamne napise, ki 
opozarjajo na njegovo gostil
no. Za gostišče na Veselici 
pa stoji pri Predovičevi hiši 
obledela, razbita in izrablje
na pločevinasta tabla. Pre
malo.

— Belokranjski muzej je 
gotovo zanimivost, ki bi si jo 
ogledalo veliko prišlekov. 
Zal je premalo napisov, ki bi 
pripeljali turista pred grajska 
vrata. Ne bi bilo tudi odveč, 
če bi kje visela tabla s časom 
ogleda zelo lepo urejenih 
sob muzeja. Velikokrat ne 
znamo opozoriti tujcev na 
to, kar imamo. Veliko vlogo 
bi pri tem moralo odigrati 
Turistično društvo.

Zahvala
Ob boleči izgubi drage 

mame JELE REBA se zahva
ljujem vsem, ki so mi izrekli 
sožalje ali podarili cvetje. 
Posebna zahvala gre sindikal
ni organizaciji in sodelavkam 
v TOZD. Hvala vsem, ki so 
mi v teh težkih trenutkih 
stali ob strani.

MARIJA REBA

V sredo, 2. julija, so obiskali 
Beti predstavniki sindikalne 
organizacije socialistične repub
like Ukrajine: Gladkij Ivan Iva
novič sekretar ukrajinskega 
republiškega sveta sindikatov, 
Kalinin Karl Stepanovič 
predsednik sindikalnega odbora 
iiarkovskega magistralnega vo
dovoda, in Borovnik Marija Iva- 
novna šivilja v kijevskem šivi
ljskem združenju. V razgovoru 
z našimi predstavniki: Tonetom 
Matjašičem, Vero Kostelčevo in 
Tonijem Gašperičem -  so se za
nimali za naše samoupravljanje, 
za naše poslovanje in gospodar
jenje. MarijoUvanovno. ki jo  si
cer kličejo Mašenka, pa je FT3p 
bolj zanimalo, koliko traja po
rodniški dopust, kaksm »i oseb-

Rdeči križ je mednarodna or
ganizacija, ki nudi pomoč v voj
ni in miru. V vojni pomaga in 
ščiti ranjene in bolne vojake, 
vojne ujetnike in civilno prebi
valstvo. V miru skrbi za narod
no higieno, pomaga žrtvam ele
mentarnih nesreč, izseljencem 
in socialno ogroženim, a poseb
no skrb posveča otrokom.

Rdeči križ je osne al Švicar 
Jean Henry Dunant 
(1828-1910) v času avstro-itali- 
jansko-francoske vojne 1859. 
leta, ko se je seznanil s težkim 
položajem ranjencev, ki do te
daj niso bili zavarovani pred so
vražnikovim ubijanjem. Njegova 
akcija je najprej rodila osnova
nje Odbora petorice v Ženevi, 
jedro kasnejše organizacije Rde
čega križa. Na poziv tega odbo
ra so se sestali 1863. leta v Že
nevi predstavniki šestnajstih 
držav in osvojili načelo o osno
vanju prostovoljnih organizacij 
Rdečega križa po vsem svetu. 
Ob tej priložnosti je izbrala or
ganizacija kot svoj simbol rdeči

ni dohodki in kako je poskrblje
no za varstvo žensk nasploh. Po 
uradnem delu so si gostje iz 
Ukrajine ogledali naše podjetje, 
dolgo časa pa so tudi kupovali v 
naši trgovini.

Popoldansko srečanje v go
stilni Badovinac na Jugorju pa 
je bilo doživetje zase. Vrstile so 
sc zdravice, obujali smo spomi
ne na težke dni naše revolucije 
in narodnoosvobodilne borbe. 
Kalinin Karl Stipanovič, klicali 
so ga Vasilij, je sodeloval pri 
osvobajanju Beograda. Ko je 
Franc Kočevar, predsednik iz
vršnega odbora skupščine obči
ne Metlika, govoril o žrtvah in 
trpljenju naših ljudi med vojno, 
so mogočnemu in sivemu Vasi
liju stopile solze v oči. „Nobena

križ na belem, kar je obratno 
od švicarske_zastave. Leta 1864 
so sprejeli Ženevsko konvenci
jo , po kateri ranjenci in zdravni
ško osebje, ambulante in sani- 
tetske ustanove uživajo v vojni 
nevtralnost, a na sanitetske 
objekte se izobesijo zastave 
Rdečega križa. Konvencija 
predvideva, da se negujejo vsi 
ranjenci ne glede na to, kateri 
vojski pripadajo. Let 1919 je 
osnovana v Parizu liga društev 
Rdečega križa (od 1939 v Že
nevi), v katero se je včlanilo 
oseminšestdeset držav z vseh 
kontinentov, med njimi tudi Ju
goslavija. Jugoslovanski Rdeči 
križ je danes množična narodna 
organizacija, katere dejavnost se 
razprostira po celotnem terito
riju SFRJ.

Letos slavimo pri nas stolet
nico obstoja in dela RK Jugo
slavije. Prvo društvo RK je bilo 
ustanovljeno leta 1875 v Ce
tinju v Črni gori; pozneje so 
ustanavljali društva tudi v dru
gih krajih naše domovine.

knjiga ne more opisati prijatelj
stva, ki je vladalo med vojno. 
Naši ljudje so bili pripravljeni 
razkosati košček kruha na pet 
delov," je poudaril Kočevar.

Gostje iz Ukrajine so bili na
vdušeni nad Belo krajino, nad 
prijaznostjo tukajšnjih ljudi in 
nad okusno hrano Pepija Bado- 
vinca. Borovnik Marija Ivanov- 
na je v navdušenju pokazala sli
ko svoje hčerke Svetlane in de
lili smo ji komplimente.

Kazalec na uri se je premikal 
proti večeru in ljubljanski orga
nizatorji srečanja so postajali 
nestrpni. Morali smo se poslovi
ti. Črna mercedesa sta odpeljala 
prijazne goste. Mahali smo jim, 
dokler niso izginili za ovinkom.

T .G .

V naši socialistični, samo
upravni in neuvrščeni Jugoslavi
ji se je razvil RK v množično 
humanitarno organizacijo, ki 
šteje danes skoraj pet milijonov 
članov. RK Jugoslavije skrbi za 
boljšo blaginjo naših delovnih 
ljudi in si prizadeva z drugimi 
narodi po svetu za trajen mir 
ter lepšo bodočnost vsega člo
veštva. V naši delovni organiza
ciji smo letos meseca marca 
imeli občni zbor RK. Poleg de
legatov metliških TOZD in 
DSSS so se udeležili občnega 
zbora tudi predstavniki občin
skega odbora RK Metlika. Pred
sednica 0 0  RK je izrekla po
hvalo RK Beti za njegovo udej
stvovanje pri vseh akcijah. Nato 
so delegati izvolili odbore RK 
po posameznih TOZD in DSSS 
ter se domenili za nadaljnje de
lo.

Ena izmed glavnih nalog or
ganizacije pa naj bi bila, da se 
čim več delovnih ljudi usposobi 
za nudenje prve pomoči.

MILAN BRAČIKA

Ob stoletnici Rdečega križa



O samoupravnem informiranju
Vzporedno z organiziranjem 

v temeljne organizacije združe
nega dela so se izoblikovale za
hteve po boljšem in natančnej
šem obveščanju o dogajanjih v 
podjetju z namenom, da bi bila 
delavcem vsa obvestila posredo
vana v krajših časovnih presled
kih.

Osnovni nosilec informiranja 
in njen oblikovalec je delavec 
sam. Informacija je javna in je 
slika pravega stanja; prav zato 
obstaja možnost razprave o 
njej. Informacija je dostopna 
vsakomur, od posameznika pa 
je odvisno, kako jo  sprejema 
oziroma uporablja.

Z željo po kvalitetnem, do
slednem in pravočasnem infor
miranju delavcev o vseh po
membnih dogodkih v TOZD, 
DSSS, podjetju in tudi navzven 
se po sklepih številka 31, 32 in 
33 odbora za splošne zadeve in 
informiranje podjetja urejajo 
nekatera vprašanja s področja 
informiranja. Ustanovljen je tu
di koordinacijski odbor za 
dnevno in tedensko informira
nje delavcev v sestavi: Milan 
Bračika, Drago Žvab, Toni Ga- 
šperič, Miomir Čikič, Marica 
Uršič, Vera Kostelec in Breda 
Marentič. Za informiranje je ne
posredno zadolžen Milan Brači
ka.

Za pravočasni pritok napisa
nih kvalitetnih in aktualnih in
formacij s svojega področja so 
prav tako neposredno odgovor
ni poleg glavnega direktorja vsi 
vodilni, vodstveni in strokovni 
delavci, predsedniki samouprav
nih organov podjetja in TOZD 
ter DSSS, predsedniki kakor tu
di sekretarji družbeno-politi- 
čnih organizacij podjetja in 
TOZD ter DSSS, delegati samo
upravnih interesnih skupnosti, 
ostali delegati ter predsedniki 
raznih komisij in odborov. In
formacije se dostavljajo v center 
za zbiranje informacij, ki je v 
oddelku za pravne in samo
upravne zadeve splošno-kadrov-

Zahvala
Ob smrti dragega očeta 

Petra Bukviča se najlepše za
hvaljujem sindikalni organi
zaciji in članom TOZD kon
fekcija Metlika za podarjene 
vence in izraze sožalja. Lepa 
hvala vsem, ki so očeta po 
spremili na njegovi zadnji
P0 *' ANAGRUBAČ

skega sektorja podjetja, in to 
najpozneje do 9. ure.

Glasilo Vezilo izhaja enkrat 
na mesec in ga dobi vsak dela
vec, upokojenec in štipendist 
Beti. Glasilo izhaja že enajsto 
leto.

Da bi obveščanje razširili, 
smo pričeli s pripravljanjem ta- 
koimenovanega Biltena. Ta naj 
bi izhajal občasno in po potrebi 
in bi delavcem razjasneval dolo
čene probleme neposredno 
pred odločitvami, se pravi pred 
sejami in jih usmerjal in priprav
ljal na seje. Obravnaval naj bi 
tudi strokovno problem atiko in 
razna druga aktualna vprašanja. 
Da bi Bilten služil svojemu na
menu, se bomo potrudili, da 
bodo informacije kratke, zgo
ščene, konkretne in atraktivne. 
To je pogoj, da ga bodo ljudje 
radi prebrali in si z njim poma
gali.

Konec marca 1975 smo zače
li z izdajo „Novic — včeraj, da
nes, ju tri“ . V današnjem dina
mičnem življenju se zgodi vsak

dan toliko zanimivega, da lahko 
z zbranim gradivom zagotovimo 
na teden večkratno izdajo ,,No
vic — včeraj, danes, ju tr i“ . Naši 
delavci naj bi bili v Novicah se
znanjeni predvsem z informaci
jami, kot so:

— doseganje planov, odstopa
nje in vzroki,

— podpisi važnejših pogodb,
— število bolniških izostan

kov po posameznih TOZD in 
DSSS,

— važnejši obiski v tovarni,
— sestanki odborov, komisij, 

delavskih svetov, vseh treh zbo
rov skupščine občine (ob tem 
stališče delegacij, pomembnejši 
sklepi itd.),

— pomembnejši dogodki v 
občini, republiki, federaciji,

— uspehi in težave v posa
meznih TOZD in DSSS,

najrazličnejša obvestila o 
gospodarskih, kulturnih in poli
tičnih dogodkih v podjetju in

— vse ostalo, kar je potrebno, 
da vsak zaposleni delavec ve in

občini,
kar je napisano v naših samo
upravnih aktih.

Potrebno bo tudi urediti vi
trine po TOZD in DSSS ter ure
diti razglasne postaje. S tem bo 
obveščanje še bliže delovnim 
ljudem.

Prav tako pa prosimo vse de
lavce, da aktivno sodelujejo in 
da svoje predloge z morebitnimi 
željami osebno posredujejo v 
center za zbiranje informacij ali 
pa preko vodij TOZD, samo
upravnih organov ali družbeno
političnih organizacij.

MILAN BRAČIKA

ZAHVALA
Najlepše se zahvaljujem 

TOZD kodranka za lepo da
rilo ob odhodu v pokoj. Ce
lotnemu kolektivu podjetja 
Beti želim še naprej veliko 
uspehov!

MARIJA RAJAKOVIČ

Delavec ni v službi samo zato, da bi pridno dosegal normo, si prizadeval za večjo storilnost in 
prihranek pri materialu, mora biti tudi dober samoupravljalec. Tega pa ni mogoče doseči brez dobrega 
sistema obveščanja. Na fotografiji so delavke iz TOZD Dobova.



DALIBOR HRSTE je di
rektor TOZD Barvarna, oče 
treh otrok, lastnik velikih, 
košatih brk in širokega na
smeha. Doma je iz Sinja. To 
je Dalmacija brez morja. G o
tovo se je na svet prismejal 
leta 1936. Srednjo tehniško 
tekstilno šolo je končal v 
Kranju in zdaj sem končno 
rešil uganko, od kod mu ta
ko lepa slovenščina. V Kra
nju je, pravi, vzljubil Slove
nijo. Služboval je v Radovlji
ci, v Dalmatinki Sinj, v Dju- 
ru Salaju v Mostarju, enajst 
let pa v Pionirki Imotski.

Alkar

Dalibor Hrste meni, da so 
ljudje premalo zainteresirani 
za delo. Vzrok tiči gotovo v 
trenutni stagnaciji osebnih 
dohodkov. Po njegovem je 
to kratkotrajni pojav, ki ga 
bo Beti rešila. Dalibor Hrste 
pozna mnoge tovarne, ki so 
še do pred kratkim lepo po
slovale, zdaj pa jim je zaškri
palo. Ve, da v Beti ni tako. 
Pozna akcijo za zmanjšanje 
odpadka, pozna načrte in to 
mu je porok, da bodo delav
ci v kratkem želi rezultate, 
kar se bo brez dvoma čutilo 
na njihovih plačilnih listah.

V ■značaju
Za Beti sem slišal že zelo 

zgodaj. Ko sem delal v 
Pionirki v Imotskem, smo 
nekoč kupili stroje od Beti. 
Za Beti smo delali tudi Ion 
posel."

-  Zdaj ste v Beti. Kako so 
vas sprejeli?

Lepo. Moram pohvaliti 
vodstvo tovarne kakor tudi 
ožje sodelavce. Veste, bar
varna je ozko grlo tovarne, 
tu je treba hitro reagirati in 
delati, kar je res najnujnejše. 
Za novega človeka kot sem 
jaz, je to  težko. Beti proizva
ja veliko artiklov."

Kako to, da ste zašli v 
Metliko?

„Otrokoni želim lepšo bo
dočnost. Tu jim je najbrž 
mesto. Ne, premalo delamo 
na področju kulture in špor
ta. Kaže, da to zanima samo 
nekatere. Ne zdi se mi prav. 
Zanimanje gotovo obstaja, je 
pa vse manj tistih, ki bi ho
teli narediti kaj zastonj. To
da to ni le pojav v Metliki. 
Povsod je tako. Mislim, daje  
pri nas zelo aktiven sindikat. 
Pomembno sc mi zdi, da or
ganizira izlete. Če ljudje sku
paj delajo, naj se skupno tu 
di vesele, spoznavajo našo 
domovino. Je pa društvo 
inženirjev in tehnikov bolj 
na papirju kot pri delu."

Dalibor Hrste je optimist, 
stoječ na trdnih tleh real
nosti. Ne sanjari in do sode
lavcev je tovariški. Na mno
goštevilna vprašanja odgo
varja mirno, v njegovih bese
dah je čutiti strokovnost. Se 
pa otroško razvname, ko 
spregovori o svojem rodnem 
Sinju, o sinjski Alki, v kateri 
sam sodeluje že četrto  leto. 
Dvesto šestdeset let bo letos, 
ko se je leta 1715 šeststo 
Sinjčanov uprlo šestdesetti- 
sočim Turkom za obrambo 
svojega mesta. Obranili so 
svoj Sinj, ker so ga ljubili in 
ljubezen ne sme v pozabo, 
junaštvo ne sme izginiti z 
Zemlje, zato imajo vsako le
to svoje igre. Ne, Dalibor 
Hrste ni alkar, ki bi ko
pjem ciljal v alko (po tur
ško: krog), ki je napravljena 
po obliki uzengije turškega 
vodje. Ni alkar, ker ne zna 
jezditi, je pa alkar po znača
ju. Alkarji morajo biti pošte
ni, delavni, ne smejo se pre
tepati po gostilnah, v času 
iger ne smejo kaditi, skratka, 
biti morajo vzor v vsem. Če 
ne, ne smeš sodelovati pri 
igrah. Dalibor Hrste pa bo 
tudi letos sodeloval.

TONI GAŠPERIČ

Vsi smo 
odgovorni

,,Ni bogatega središča z rev
nim okolišem," je na eni izmed 
sej rekel predsednik skupščine 
tovariš Franc Vrviščar. Svojo 
misel je razvil dalje in je pouda
ril, da bi ljudje lahko veliko sa
mi naredili za lepšo podobo 
svojih vasi. Malce jezno je nada
ljeval, da vaščani radi glasno 
kritizirajo stvari, ki so v tako- 
imenovani družbeni lasti, svojih 
malomarnosti pa navadno ne vi
dijo. Dnevno hodijo mimo gnoj
nice, ki teče po poteh, veliko je 
odprtih gnojišč in podobnega. 
„Skupno zgradimo asfaltirano 
cesto, vas pa svoje zunanje po
dobe kljub temu ne spremeni. 
Mislim, da temu ni kriva revšči
na, ampak velikokrat malomar
nost posameznikov. Če hočemo 
videti pravo podobo vasi, mora
mo včasih obrniti rjuho. Ni ve
dno vsemu kriva družba," je za
ključil svoj monolog tovariš 
Franc Vrviščar.

— Brez dvoma je zanimiv po
datek, da petintrideset odstot

kov občanov metliške občine ni 
oskrbljenih s pitno vodo. Ob 
deževnih obdobjih -  letos pa 
ne manjka dežja — priteče iz 
vodovodnih pip umazana, rjava 
voda, ki med drugim dela veliko 
težav tudi naši barvarni. Izgrad
nji vodovodnega omrežja bomo 
morali v bodoče posvečati vso 
našo skrb in pozornost. Ni ta
ko?

Vse nepravilnosti, ki se doga
jajo v komuni, ljudje radi pripi
sujemo skupščini občine. Ob 
tem se nehote vprašamo, kdo 
pravzaprav je ta skupščina, na 
katero mečemo kamenje in 
ogenj, jezo in žolč. Ob naših iz
bruhih bi se morali zavedati, da 
smo pravzaprav skupščina mi in 
nihče drug, da smo za vse, kar 
imamo oziroma česar nimamo, 
zaslužni oziroma krivi vsi! Od 
nas je odvisno, kakšna bo podo
ba naših krajev, kakšno bo naše 
življenje."

T.G.
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Ne samo v mestu, tudi na vasi je zunanji videz naselij pomemben za 
prijetno počutje občanov in za vtis, ki ga dobe turisti. V tem 
pogledu čaka občane še veliko dela.



Izobraževanju posvečamo v BETI veliko pozornost. Konec maja je zapustila poklicno šolo nova generacija učenk in učencev. Pri delu in 
življenju jim želimo mnogo uspeha! (Foto: P. Riznič)

Ob zaključku šolskega leta je 
bil na poklicni tekstilni šoli do
sežen 89 odstotni poprečni 
učni uspeh. V zaključnih razre
dih je  bilo 54 učencev, pri kate
rih smo ugotovili 87,09 odsto
ten uspeh, zaključni izpit pa je 
opravljalo 45 kandidatov. 
Uspeh ni bil najboljši, saj je iz
pit uspešno opravilo le 30 kan
didatov ali 66,6 odstotkov. 
Kljub temu pa smo imeli tudi

nekaj odličnjakov. Ti so: Mari
ca Cavlovič, Nikola Kezele, 
Anica Lasič in Tončka Pezdirc.

Kandidati so pokazali prema
lo znanja iz splošnih predme
tov, malo bolje pa so obvladali 
strokovne predmete. Tako bo 
moralo 15 kandidatov v jesen
skem roku še enkrat pred izpit
ne komisije.

Poklicna šola je priredila tudi 
zaključno svečanost, na kateri

je v programu sodeloval gost 
Silvo Mihelčič mlajši, pogrešali 
pa smo vodstvene in vodilne lju
di iz kolektiva. Je bila pač pro
sta sobota in popoldanska ura.

Učiteljem gre vsa zahvala za 
izredno prizadevnost in odreka
nje prostega časa vse leto, po
sebno pa v času izpitov. Učitelj
ski kolektiv želi absolventom 
kar največ uspehov na delovnih

mestih ali pri nadaljnjem šola
nju.

V četrtek , 3. julija, so šli 
učenci zaključnih razredov na 
strokovno ekskurzijo po Jugo
slaviji in tudi do Benetk. Vsem 
TOZD, ki so materialno poma
gale pri organizaciji izleta, se 
šolska skupnost učencev lepo 
zahvaljuje.

DRAGICA NENADIC



Kronika
V podjetje so prišli novi so

delavci, nekaj pa jih je odšlo. 
Nada Biček dela v menzi, Slavo 
Težak v barvarni, oba v Metliki. 
Iz tega kolektiva pa so odšli: 
Marija Gorup, Ivan Razumič, 
Ivan Vezjak, Mira Buzuk, Niko
la Rončevič, Miroslava Savič, 
Marija Rajakovič (upokojena), 
Josip Novosel (upokojen), Mar
tina Nemanič, Džemila Kovače
vič, Josip Zvonkovič in Ivan Pe
trič (v JLA).

V TOZD Črnomelj so prišli: 
Marija Lamut, Karolina Črnič 
in Marija Grgič.

Metliške gasilce so obiskali kolegi iz Kragujevca. Skupno so preživeli lep dan, pogovorili pa so se o V Ljubljani se je zaposlila 
svojih težavah in uspehih. (Foto: P. Riznič) Breda Smid.

Nove naloge našega računalnika
Namen računalnika ni zame

njati mlinčke, seštevalnc stroje, 
namizne kalkulatorje, ker bodo 
v tej ali oni obliki še vedno 
ostali. Osnovna naloga računal
nika je pomagati vodilnemu in 
vodstvenemu kadru pri uravna
vanju in vodenju proizvodnega 
procesa in celotne poslovne po
litike podjetja. Da bi tej nalogi 
zadostili, mora računalnik raz
polagati s čim večjim številom 
ažurnih informacij o poslovnih 
dogovorih v podjetju. To se pra
vi od aktivnosti planiranja pro
daje in proizvodnje do realizaci
je gotovih izdelkov na trgu. S 
tem je krogotok vseli poslovno 
potrebnih informacij za uspe
šno vodenje podjetja zaključen.

Sedaj smo, lahko rečemo, do 
popolnosti zajeli z računalniško 
obdelavo področje prodaje. K 
temu je priključena obdelava 
medfaznih skladišč in še neka
tere obdelave.

Že pri nakupu računalnika je 
bila njegova osnovna naloga 
opredeljena z obdelavo proiz
vodnje. Ker smo prvo fazo do
kaj uspešno privedli h kraju, 
smo se pred kratkim časom za
čeli bolj resno ukvaijati s pri
pravami za obdelavo proizvod
ne funkcije poslovanja. Ker je 
ta funkcija s stališča angažiranja 
proizvodnih sredstev in ljudi 
najobsežnejša funkcija v našem 
podjetju, je tudi s stališča elek
tronske obdelave zelo zahtevna. 
V našem podjetju je vse to  po
tencirano s faznostjo proizvod
nje in zelo širokim asortima- 
nom proizvodov.

Prav iz. tega razloga se je bilo 
potrebno odločiti: ali obenem 
zajeti celotno proizvodnjo ali 
po tehnološko in ekonomsko 
opredeljenih fazah. Na osnovi 
proučitve obstoječega stanja je 
v predprojektu, ki je bil posre

dovan vodilnim delavcem, opre
deljena faznost zajemanja obde
lave proizvodnje. Prva faza zaje
ma obdelavo proizvodne kon
fekcije, druga pa osnovno proiz
vodnjo. Prednost konfekcijski 
proizvodnji pred osnovno proiz
vodnjo smo dali iz naslednjih 
razlogov:

a) pričakujemo večjo pomoč 
obdelave podatkov v boljšem 
spremljanju in usmerjanju pro
izvodnje;

b) finalni izdelek konfekcije 
je namenjen izključ r 'ržišču 
in je treba maksimalno organizi
rati informacijski sistem v kon
fekciji, da bi zadovoljili zahteve 
tržišča;

c) proizvodnja konfekcije 
predstavlja zelo zamotan predsi- 
stem s stališča obdelave podat
kov;

d) konfekcijska proizvodnja 
predstavlja največji obseg proiz
vodnje Beti (osnovna proizvod
nja dela predvsem za potrebe 
konfekcijske proizvodnje);

c) kot podsistem obdelave 
podatkov tretira samo en vhod 
materiala, ki ga predeluje v kon
fekcijsko blago (za razliko od 
osnovne proizvodnje, kateri se 
javljajo tri vhodi materiala -  su
rovin).

Na podlagi takšne opredeli
tve je narejen idejni projekt ob
delave konfekcijske proizvod
nje, ki bolj sistemsko nakazuje 
potek obdelave in posamezna 
področja obdelave. Ta projekt 
je opredelil štiri osnovna podro
čja obdelav konfekcijske proiz
vodnje, in sicer:

1. spremljanje in vodenje za
log,

2. spremljanje in obdelava 
naročil,

3. planiranje, terminiranje in 
priprava dela.

4. obračun stroškov proiz
vodnje.

Na kolegiju in bolj podrobno 
na sestanku z direktorji sektor
jev, ki so tudi proučili gradivo, 
smo obravnavali projekt obdela
ve konfekcijske proizvodnje. 
Rešitve, ki jih projekt ponuja, 
so bile pozitivno ocenjene, prav 
tako pa tudi projekt. Sprejeli 
smo sklep, da gremo v realizaci
jo  projekta. Naslednji korak na 
podlagi idejnega načrta je izde
lati podrobno analizo, ki bo da
la odgovore na preostala odprta 
vprašanja in definirala na vseh 
nivojih informacijski sistem, ki 
bo zadostoval postavljenim po
gojem vodenja in upravljanja s 
proizvodnjo. Podane rešitve bo
do morale že v tej fazi upošte
vati tudi osnovno proizvodnjo. 
Toliko je ta naloga bolj zahtev
na. Sledi izdelava programskih 
navodil, programiranje, testira-

V TOZD Barvarna dela od 
16. junija nov jet aparat. To je 
specialni stroj firme Henriksen 
iz Kopenhagna tipa \  jet SL. 
Aparat je namenjen za barvanje 
sintetike, in sicer pri visokih 
temperaturah (do 130° Celzija). 
Zanimivo zanj je to, da dela na 
principu prehoda blaga skozi 
šobo z veliko hitrostjo (do 140 
metrov v minuti) in je izpopol
njen s kopeljo. Zato se razlikuje 
od vseh dosedanjih strojev v 
TOZD Barvarna. Brez takega 
aparata si je težko zamisliti delo 
v moderni barvarni, ki opleme- 
njuje sintetiko. Po dosedanjih 
rezultatih vemo, da lahko brez 
težav in z odlično kvaliteto bar
vamo polyestcr (diolen), 
polyaniid in polyacryl mitril (za

nje obdelave in poskusna obde
lava. V terminskem planu se 
predvideva začetek poskusne 
obdelave v drugi polovici leta
1976.

Področje obdelave konfekcij
ske proizvodnje je zelo obsežno 
in še bolj zahtevno. Pri danih 
rešitvah bo treba upoštevati 
osnovno proizvodnjo, kar pro
jekt dodatno obremenjuje. V 
dani situaciji ni možno ločeno 
obravnavati konfekcijske proiz
vodnje od osnove.

Pri realizaciji celotne naloge 
bo nujno sodelovanje in angaži
ranje strokovnih in odgovornih 
delavcev tovarne, posebno ti
stih, katerih področja dela 
obravnava projekt. Brez njihove 
pomoči in sodelovanja ni mogo
če realizirati takšno nalogo.

Želimo, da pri delu ne bi 
imeli težav. NIKOLA LADIKA

našo tovarno novo vlakno). Ka
paciteta stroja je najmanj tisoč 
kilogramov dnevno. Stroj je 
avtomatiziran po programski 
karti, ki jo prilagajajo materialu 
in procesu barvanja. Ker ima 
aparat kopel, odpadejo nekate
re operacije, ki so jih poprej 
opravljali z drugimi stroji. Bolj
ša je tudi kvaliteta opravljenega 
dela in manjša poraba nekaterih 
kemikalij. Ce prištejemo k te
mu še dejstvo, da smo dajali do
slej veliko sredstev za barvanje 
drugod, da pa zdaj lahko oprav
ljamo usluge tudi drugim, vidi
mo, da je bila naložba pravilna 
in predstavlja veliko pridobitev 
za TOZD barvarno in za podje
tje nasploh.

T .G .

Novosti v barvarni



BETI : BRANIK 
79:74  (41:38)

Sodnika na Pungartu, kjer se 
je zbralo okoli 300 gledalcev, 
sta bila Brumen in Lilik.

Beti: Vergot A., Jankovič 5, 
Vergot Ž., Sajovic 2, Lalič 22, 
Švinger 1, Jezerinac 14, Medek 
33, Kljajič 2.

Branik: Despotnik 1, Brajnik 
10, Jakovljevič 341 Vajngerl 18, 
Konst 3, Tabaj 3, Židanik 4.

V precej nervozni tekmi so 
domačini v zadnjem kolu spo
mladanskega prvenstva težko, 
toda zasluženo premagali mo
štvo iz Maribora.

TRNOVO : BETI
88:97 (30:52)

Gledalcev je bilo 50, sodila 
pa sta Jeraj in Kovačič.

Trnovo: Omahen 11, Župan
čič 2, Kozamernik 6, Matičetov 
22, Avsenik 8, Kozak 25, Moži
na 8, Slapnik 4.

Beti: Vergot A- 4 ,  Jankovič 
4, Kremesec, Vergot Ž. 4. Sajo
vic 2, Lalič 31, Gršič, Švinger 
15, Jezerinac 4, Medek 33.

V tej tekmi so bili Trnovčani 
nadigrani že v prvem delu igre, 
saj so igralci trcneija Bassina 
imeli 22 košev prednosti. Tudi 
nadaljevanje tekme je bilo v 
oblasti Metličanov.

f --------------------------- N
Velikokrat tarnamo, da ni 

športnih igrišč, ni prostorov 
za rekreacijo in ob tem škili
mo na družbo, na skupščino 
občine, češ le kaj počenjajo, 
da tega v našem mestu ni. 
Malokdaj pa pomislimo na 
to, da bi z malo dobre volje 
z lopato in krampom v ro-

Kar 
čakamo

kah vse to lahko sami zgradi
li! Ako bomo še naprej mo
leli vse štiri od sebe in čaka
li, da nam kdo (ne vem kdo 
naj bi to bil!!!) zgradi, kar 
želimo, najbrž ne bomo ime
li nikoli niti športnih igrišč 
niti trim steza.

Poznam odročno vas v 
kočevski občini, kjer so mla
dinci v nekaj popoldnevih 
napravili čudovito trim ste
zo. Sami! Morda so prav za
to tudi tako navdušeni nad 
njo.

Poznam -  na drugi strani 
mesto Metlika, kjer so 

mladim adaptirali prostore 
za klub. Drugi. Že nekaj me
secev so morda prav zato ti 
prostori zaklenjeni.

Je res vse dovoljeno
Igrišče je namenjeno igranju. 

Igralci skušajo doseči zmago za 
svoje moštvo. Sodnik objektiv
no presoja napake, dosežene 
koše. Gledalci gledajo in navija
jo: tedaj postanejo igralci ple- 
škoti, svinje, barabe, opice, ko
nji in druge živali. Sodniku je 
treba izpuliti ledvice, vreči čre
va na plot, mu posiliti mater in 

_ kompletno familijo, ga prebuta- 
ti po tekmi ali mu na podoben 
način dokazati, da se je morda

BETI : TRIGLAV 
90 :80  (45:39)

Tekma je bila na Pungartu 
pred približno 200 gledalci. 
Sodila sta Zule in Lotič.

Beti: Jankovič 6, Kreme
sec 2, Sajovic, Švinger 9, Je
zerinac 24, Vergot, Medek 
31, Lalič 20.

Triglav: Košir 14, Mavrič 
3, Torkar 10, Zupan 18, 
Skubic 10, Klavora 6, Far- 
tek 10, Hribernik 7.

Po deževnem vremenu so 
igralci KK Beti povsem za
služeno premagali borbene 
Kranjčane.

STEVICA MEDEK

kdaj zmotil. Nasprotnike je tre
ba osmešiti, jih ozmerjati, sod 
nika je treba spraviti na štiri, 
mu dodati rilec, rep, kopita, 
dlako, meijaščeve zobe. Če ima 
malo trebuščka, je lahko Špeh, 
debelo prase, dinozaver, 
smrdljivi flam in tako dalje. 
Ako mu manjkajo na glavi lasje, 
se spremeni v aerodrom za mu
he, v špegel, v drsališče in po
dobno . . .

Ob igrišču so tudi otroci, ki 
vse to slišijo, si zapomnijo in s 
pridom uporabljajo. Navijalska 
kultura se tako širi iz roda v rod 
in ni strahu, da bo izumrla. Ta
ko je podobna ljudski pesmi. 
To je negativno ljudsko blago.

Starejšim je nerodno, ko po
slušajo mastne izraze in žalitve, 
ki lete na igralni prostor. Igralci 
sc pretvarjajo, da jih ne slišijo, 
sodnika tudi.

Ob vsem tem se mi zdi skoraj 
neverjetno, da se ljudje tožijo, 
če si nadenejo v navalu jeze ime 
osel ali koza. Pri športu pa je, 
kot nekateri mislijo, vse dovo
ljeno. Kdor bolje in izvirneje 
preklinja ter blati igralce in sod
nika, je deležen večjega smeha. 
Smeh pa spodbuja k novim iz
virnim izrazom.

Človek se pač nekako mora 
izkazati pred drugimi ljudmi. 
Če se ne more z delom ali dru
gimi pametnimi dejanji, počne 
neumnosti. Nekaterim so te be
darije všeč in prostaku pravijo 
frajer. Ta beseda nosi v sebi ne
kaj simpatičnega.

Lepo bo, ko se bomo naučili 
športno prenašati tudi poraz, ki 
je sestavni del vsakršnega šport
nega udejstvovanja.

T. G.

FRUCTAL : BETI 
87:77  (36:35)

Igrišče gimnazije, gledalcev 
200, Sodila sta Strickberger in 
Kovačič. Fructal: Štrancar 16, 
Šagar 6, Rakovec 30, Likar 4, 
M. Slokar 17, A. Slokar 12, 
Uzelac 2.

Beti: Jankovič 7, Vergot Ž. 
1, Lalič 17, Švinger 11, Jezeri
nac 10, Medek 31. Obe ekipi 
sta igrali v prvem delu slabo. V 
nadaljevanju tekme pa so se do
mačini razigrali in s hitrimi pro
tinapadi povečali razliko, tako 
da so finiš dočakali mirni. V 
zadnjih sedmih minutah so do
segli Metličani le sedem točk.

BETI : VRHNIKA
91:60  (52:32)

Igrišče na Pungartu, gledal
cev 200. Sodnika sta bila Rus in 
Lotrič.

Beti: Vergot T. 2, Kremesec 
4, Jankovič 14, Vergot Ž. 10, 
Sajovic 1, Lalič 2, Švinger 12, 
Jezerinac 21, Medek 17, Kljajič 
4 , Gršič 4.

Vrhnika: Gantar 2, Babič 1, 
Pahor 4 , Seljak 2, Mekinda 14, 
Muha 6, Gorenc 6, Kukec 4, 
Sivka 21.

Domačini so visoko premaga
li slabo moštvo Vrhnike. Že v 
deseti minuti je Beti vodila s 
30:10, Igralci Beti, ki se niso 
preveč trudili, so zlahka dosega
li koše.

Ureja uradniški odbor: Slo- 
bodanka Videtič, Slevica 
Medek, Dragica Nenadič, 
Milan Travnikar, Milan 
Bračika, Marjan Pavlovič, 
Ivan Brodarič in Ivan 
Biičan. Glavni in odgovorni 
urednik: Toni Gaiperič, teh
nična uradnica: Ria Bačar. 
Izdaja Belokranjska triko
tažna industrija Metlika. VE
ZI LO izhaja enkrat na mesec 
v 1700 izvodih. Stavek, filmi 
in prelom Dolenjski list, 
tiska KNJIGOTISK Novo 
mesto.

Prvenstvena srečanja med najboljšima košarkarskima ekipama na 
Dolenjskem, med igralci novomeškega Novoteksa in metliške Beti, 
so vedno na m oč privlačna. Odlikujejo se z moderno košarko, v 
kateri prevladujejo visoki skoki, točn i meti in hitri protinapadi. V 
zadnjem derbiju so bili boljši metliški košarkarji, ki so jih v velikem  
številu s spodbujanjem podpirali zvesti navijači, delavci iz Beti. Na 
sliki: visoki center Švinger je z odlično blokado presenetil enega od 
najboljših igralcev v ligi, Slavka Kovačeviča. V desnem kotu foto
grafije (s številko 15) je Kljajič, ki je prav tako med najboljšimi v 
slovenski košarkarski ligi. (F oto  in tekst: Janez Pezelj)


